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ë  واحدهــای احیــای  نهضــت  ســیزدهم  دولــت 
اقتصــادی غیرفعــال را آغاز کرده اســت و همچنین 
معاون اول رئیس جمهور تأکید کرده است که محور 
ساماندهی و برنامه ریزی به منظور احیای واحدهای 
صنعتی تعطیل و نیمه تعطیل، مردم باشند، در این 

خصوص چه توصیه هایی دارید؟
نیمــه  و  تعطیــل  صنعتــی  واحدهــای  احیــای 
تعطیــل اقــدام مهمــی اســت کــه کشــور در مقطع 
فعلی به شــدت به آن نیاز دارد. آنگونه که مسئولان 
وزارت صمــت اعلام کردند، 13 هزار واحد صنعتی 
راکد و تعطیل شدند؛ حدود 70 درصد این واحدها 
امکان برگشــت به چرخه تولید را دارند و حدود 30 
درصد حتی با تزریق منابع مالی و کمک های مشابه 
دیگر نمی توانند احیا شــوند. باید قبول کرد که طی 
چند سال اخیر واحدهای صنعتی زیادی تحت تأثیر 
برخی از تصمیم گیری ها و شــرایط اقتصادی کشور 
به ســمت تعطیلی رفتند و بخــش قابل توجهی با 

کمترین میزان ظرفیت در حال تولید هستند.
بــا توجه به نهضــت احیای واحدهــای صنعتی 
کــه دولــت ســیزدهم آغــاز کــرده اســت امیدواریم 
واحدهای صنعتی آسیب دیده بتوانند از مشکلات 
خــود عبور کننــد. اما نکته ای کــه دولت بایــد به آن 
توجه جدی کند نوســازی واحدهای صنعتی است. 
متأســفانه بخش زیــادی از ماشــین آلات واحدهای 
صنعتی، فرســوده و کهنه شــده اســت و همین امر 
سبب شده که ایران در برخی از کالاها که در گذشته 
امکان صادرات داشت، با محدودیت مواجه شود و 
حتی دیگر امکان رقابت با محصولات تولیدی سایر 
کشــورها نداشته باشد. برای آنکه به سمت نوسازی 
ماشین آلات کارخانه ها حرکت کنیم، ضرورت دارد 
که لیســتی از اینگونه واحدها توســط وزارت صمت 
و مجموعه هایــی کــه نســبت بــه احیــای واحدهای 
صنعتی مســئولیت دارند، تهیه شــود. ارزیابی های 
مــا نشــان می دهــد کــه تعــداد زیــادی از واحدهای 
صنعتی کشــور نیاز مبرم به نوسازی دارند. از جمله 
واحدهای صنعتی که نوســازی برای آنها یک الزام 
شده می توان به کارخانه های صنایع نساجی، فرش 
ماشــینی، فــولاد و زنجیــره آن و همچنیــن صنایــع 
ســنگ بــری کــه 3 هــزار واحــد دارد و عمــده آنهــا 

قدیمی است، اشاره کرد.
ë  از دیگــر موضوعــات که در گذشــته نســبت به آن

اقدامــی نشــده یــا ســرمایه گذاری مناســبی صورت 
نگرفتــه، دو حــوزه اســتراتژیک صنعــت بــرق و گاز 
اســت. طی چنــد روز گذشــته تعــدادی از واحدهای 
صنعتی با قطع گاز روبه رو شــدند؛ بر این اســاس اگر 
در این بخــش ســرمایه گذاری خوبی صــورت گرفته 
بود و دولت های قبل این مهــم را هدفمند جلو برده 

بودند، اکنون ما با قطع گاز واحدهای صنعتی مواجه 
نبودیم. کشوری که از نظر ذخایرگاز وضعیت)33.2 
تریلیون مترمکعب(خوبی دارد و دومین کشور تولید 
کننده اســت چرا باید با قطــع گاز واحدهای صنعتی 

خود مواجه شود؟
در صنعــت برق نیز مشــکلات ایــن چنینی زیاد 
اســت و بــا  وجود هشــدارهای داده شــده نســبت به 
ایجــاد نیــروگاه و نوســازی، اقدام هــا لاکپشــتی بوده 
است. در دولت گذشته سیاستگذاران به این نتیجه 
رســیدند کــه بخــش خصوصــی تأمین کننــده برق 
شــود. بدیــن جهــت فعــالان اقتصــادی به ســمت 
ایجاد نیروگاه رفتند، اما در میانه راه دچار مشکلات 
عدیــده ای شــدند. قــرار شــد کــه بخــش خصوصی 
،بــرق را بــه وزارت نیرو بفروشــد امــا بازپرداخت ها 
دچار مشــکل شــد و به دلیل عدم وصول مطالبات، 
ســازندگان نیروگاه ورشکســته شــدند. بدین جهت 
امیدواریــم کــه دولــت ســیزدهم راه و روش دولت 
گذشــته را دنبــال نکنــد و در کنار احیــای واحدهای 
صنعتی به سمت نوسازی ماشین آلات که در حال 
تبدیل شــدن به یک بحران است، اقدام کند. به هر 
ترتیب همان طور که معاون اول تأکید کردند منابع 
و کانون هــای مالی از مهم ترین بخش های نهضت 
احیــای واحدهــای اقتصــادی اســت. از ایــن رو لازم 
است که فعالیت سیستم بانکی در دولت سیزدهم 
تغییر کند و سمت و سویی داشته باشد که واحدهای 

صنعتی بتوانند احیا شوند.
ë  یکی از مشــکلات در حوزه صنعت، عدم تمایل به

سرمایه گذاری جدید از سوی فعالان اقتصادی است 
و البته دولت سیزدهم نیز در این بخش دغدغه جدی 
دارد، بــرای اینکه بتــوان ســرمایه گذاران را بــا حوزه 
صنعت و سرمایه گذاری آشتی داد، چه موضوعاتی 

باید دنبال شود؟
تولیدکنندگان با موانع متعددی روبه رو هســتند 
کــه بخشــی از آنها مربــوط به قوانین مصوب شــده 
اســت. از طرفــی فعــالان اقتصــادی و بخصــوص 
تولیدکنندگان از آینده کاری خود هیچ چشم اندازی 
ندارنــد و نمی داننــد که در آینده بــا چه موضوعاتی 
رونــد  ارز،  ابهــام در وضعیــت  روبــه رو می شــوند. 
واردات و صادرات و مســائل مشــابه باعث شده که 
رغبــت و تمایــل بــرای ســرمایه گذاری رونــد نزولی 
بــه خــود بگیــرد. زمانــی یــک ســرمایه گذار حاضــر 
کمتریــن  شــاهد  کــه  می شــود  ســرمایه گذاری  بــه 
ریســک باشــد وقتــی غیــر از این امــر باشــد، قاعدتاً 
ســرمایه گذاری توجیه اقتصــادی نــدارد. از آنجا که 
دولــت ســیزدهم به تازگــی فعالیت خود را شــروع 
کرده اســت و سال آینده با بودجه مصوب شده این 
دولــت بخش قابل توجهــی از کارها آغاز می شــود، 

انتظــار داریــم کــه مشــکلات عنــوان شــده برطرف 
شود و دولت ســیزدهم با تصمیم گیری ها و اطلاع 
رســانی ها فضایــی را ایجاد کنــد که کم کــم امید به 
اقتصــاد ایــران برگــردد و ســرمایه گذاران بــه آینده 

سرمایه گذاری خوش بین شوند.
یکــی از موضوعاتــی کــه باعــث شــده ایــران در 
صــادرات نتوانــد موفــق عمــل کنــد، رویــه اشــتباه 
دولت هــای گذشــته بــوده اســت. بعضــاً برخــی از 
تصمیم هــای یکبــاره دولــت  وقت ســبب شــده که 
صادرکننــدگان نتواننــد بــه قــرارداد منعقــد شــده 
پایبنــد باشــند. زمانی کــه تصمیم ها متغیر باشــد، 
نمی توان با کشورهای مقصد صادراتی قراردادهای 
طولانــی مدت امضــا کرد. لــذا مهم ترین خواســته 
بخــش خصوصــی و فعــالان اقتصــادی این اســت 
که موضوعات مربوط به ســرمایه گذاری، صادرات 
و تولیــد قابــل پیش بینــی باشــد. زمانــی می تــوان 
ســرمایه گذاری را به صــورت جــدی دنبــال کــرد که 
برنامه ریزی صــورت گیرد، برنامه ریــزی هم زمانی 
محقق خواهد شــد که ســرمایه گذار دانشی از آینده 

داشته باشد.
ë  دولت سیزدهم توسعه اقتصادی را از مسیر توسعه

صنعتــی تعریف کرده اســت، بــرای اینکه بتــوان به 
چنین هدفی دست یافت، مهم ترین کار چیست؟

می توانــد  دولــت  کــه  موضوعاتــی  از  یکــی 
پیگیری کنــد، اعلام دقیق برنامه های تولید اســت؛ 
برنامه هایی که سیاســتگذار خــود را ملزم به اجرای 
آن بدانــد و هیچ انحرافی در این خصوص نداشــته 
باشد. برای توسعه صنعتی، مشخص شدن هزینه 
تولید امری مهم اســت، بر این اســاس سیاســت ها 
باید  به گونه ای باشد که هزینه های مترتب بر تولید 
افزایشــی نباشــد. تولیدکنندگان برای آنکــه بتوانند 
سرپا بمانند نیازمند مدیریت منابع مالی هستند و 
این امر زمانی قابل حصول اســت کــه دولت اجازه 
ندهــد تولیدکنندگان متحمــل هزینه های غیرقابل 

پیش بینی شوند. هیچ دولتی نمی تواند سرمایه گذار 
و فعــال اقتصــادی بخــش خصوصــی را مجبور به 
ســرمایه گذاری کند، بلکــه فعال اقتصــادی باید به 
ایــن نتیجه برســد کــه ســرمایه گذاری انجــام دهد. 
بــرای اینکــه چنین نتیجه گیــری به دســت آید باید 
زیرســاخت ها فراهم شــود و نسبت به ثبات قوانین 

و تسهیل فعالیت ها اقدام های فوری صورت گیرد.
ë  برای اینکه دولت بتواند ســرمایه گذاران را نسبت

به ســرمایه گذاری و توســعه صنعتی توجیه کند، چه 
موضوعی باید مدنظر قرار گیرد؟

ایــن اســت کــه سیاســتگذار،  مهم تریــن نکتــه 
عارضه یابــی و تمــام مشــکلات تولیــد و فعالیــت 
اقتصــادی را بدرســتی و واقــع بینانــه احصــا کنــد. 
بــا  باشــد  باقــی  قــوت خــود  بــه  وقتــی مشــکلات 
بهتریــن سیاســتگذاری هــا  هــم نمی تــوان فضای 
ســرمایه گذاری را تغییر داد. خوشبختانه در دولت، 
ستاد رفع موانع تولید وجود دارد. این ستاد می تواند 
بخوبــی مشــکلات را اســتخراج کند تــا وزارتخانه ها 
نســبت بــه حــل چالش هــا اقدامــات لازم را انجام 
دهند. باید تأکید کنم که مشکلات تولید تنها مربوط 
به یک وزارتخانه نیســت و خیلی از بخش ها در این 
حوزه مســئولیت دارند. بیشــترین مشــکلات تولید 
در همــان بخش دولت اســت. مــا در بخش محیط 
زیســت، وزارت اقتصــاد، بانــک مرکزی، کشــاورزی 
و ســایر ارگان هــا بــا چالش هایی مواجه هســتیم که 
قطعــاً یــک وزارتخانه چون صمــت نمی تواند حل 
کنــد لذا ضرورت دارد که دولــت همراهی های لازم 
را داشــته باشــد. به عنــوان مثــال در مقطــع فعلــی 
بانک هــا ســرمایه در گردش بــه واحدهای صنعتی 
خصــوص  در  تعریفــی  امــا  می دهنــد  تولیــدی  و 
پرداخت ســرمایه ثابت بــه تولیدکننــدگان ندارند، 
بدیــن جهت ضــرورت دارد که نســبت به پرداخت 
سرمایه ثابت فکری شــود. بانک ها نسبت به تولید 
باید ســهولت هایی را در نظر بگیرند و ســهم بخش 

تولید از تســهیلات بانکی بیشــتر شــود. در استان ها 
خیلی از بانک ها نمی توانند)اختیاراتشــان محدود 
و سقف اعتباری شان کم است( تسهیلات پرداخت 
کننــد، لذا فعال اقتصادی برای دریافت تســهیلات 
مجبور می شــود که بــه تهران بیاید. اگــر ما به دنبال 
تولیــد بهتــر هســتیم باید این مشــکل حل شــود. از 
طــرف دیگر ضــرورت دارد که بخشــنامه ها شــفاف 
شــود، متأســفانه در ایــن بخــش ابهام هایــی وجود 
دارد کــه باعــث می شــود فعــال اقتصــادی صدمه 
ببینــد. یکی از حوزه هایــی که ایران در آن پتانســیل 
بســیار خوبی دارد، معادن اســت، اما مشکلات این 
حوزه نیز بی شــمار اســت. به عنوان مثــال اکنون که  
به بهمن ماه رســیدیم، هنوز حقوق دولتی معادن 
در ســال جاری مشخص نشده است؛ حال فردی که 
تولیــد کرده و محصول خود را فروخته اســت بر چه 
مبنایــی باید حقوق دولتــی را پرداخت کند؟ مبنای 
حقوق دولتی باید ابتدای ســال مشــخص شــود. از 
ایــن رو فعالان ایــن حوزه امیدوار هســتند که دولت 
ســیزدهم اشــتباه مدیران گذشــته را نکنــد. کارهای 
جزئــی وجــود دارد کــه دولــت بــا فوریــت می تواند 

نسبت به حل آنها اقدام کند.
ë  به نظر شما دولت ســیزدهم این باور و عزم را دارد

که مشکلات واحدهای صنعتی را حل کند؟
طی چند ســال اخیر تأکیــد رهبر معظم انقلاب 
در حــوزه تولید بوده اســت. مــا امیدواریــم که بدنه 
دولت و تمام وزارتخانه ها نگاهشــان به تولید باشد 
و به این باور برسند که مسیر توسعه اقتصادی کشور 
از تولید اســت. وزارت صمــت نمی تواند به تنهایی 
به دنبــال حــل مشــکلات واحدهای صنعتی باشــد 
و ســایر ســازمان ها و وزارتخانه ها در برابر تولید سد 
ایجــاد کننــد. در این راســتا ضــرورت دارد که هر چه 
ســریع تر پنجره واحدی که قرار بــود در دولت ایجاد 
شــود، شــکل بگیرد و فعال شــود تا ســرمایه گذاران 
به ســهولت بتواننــد فعالیت هــای خــود را دنبال و 
مجوزهــای لازم را بــا فوریــت اخذ کننــد. نکته دیگر 
کــه پیگیــری آن اهمیــت دارد، تفویــض اختیــار به 

تشکل های صنعتی است. 
در ســطوحی چون صدور پروانه تأسیس وزارت 
صمــت اختیار خود را به خانه هــای صنعت داده و 
لذا صدور جواز تأســیس 24 ســاعته شده است. این 
موارد بسیار مهم است اگر موارد مشابه به تشکل ها 
و انجمن های تخصصی واگذار شود، می توان خیلی 
از مشکلات را پشت سر گذاشت. یکی از موضوعاتی 
که به نظر می رســد دولت نســبت به تغییر آن عزم 
جــدی دارد، بهــا دادن بــه مجموعه هــای علمــی و 
فناوری اســت. همان طــور که پیش از ایــن گفتم ما 
در بخش نوســازی ماشین آلات مشکل داریم، حال 
اگــر بتــوان از فناوری هــای نوین و  جدیــد در چرخه 
صنعــت بهــره بــرد می توان خیلــی از مشــکلات را 
پشــت ســر گذاشــت. مــا هــم بایــد مانند خیلــی از 
کشــورها بــه ســمت تغییــر و تحــول برویم. چــرا ما 
در بازار عراق و ســوریه کمرنگ شــده ایم و کشــوری 
مانند ترکیه توانســته بخشــی از ســهم ما را بگیرد؟ 
این امر گویای آن اســت که در رقابت با ترکیه عقب 
مانده ایم چرا که ترکیه توانســته به ســمت توســعه 
صنعتی برود. این در حالی است که ایران با توجه به 
پتانسیل و ویژگی هایی که دارد خیلی بهتر می تواند 
وارد بازار ســایر کشورها شود. مدیران صنعت کشور 
خیلی خوب آبدیده  شدند و آماده فعالیت هستند، 
از ایــن رو اگر تثبیت اقتصادی اتفاق بیفتد، می توان 

شاهد توسعه صنعتی بود.

وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت گفت: پاییــن بودن 
کیفیت خودروها را قبول دارم و برای بالا بردن کیفیت 
آن برنامــه ای داریــم کــه بــا همــکاری خودروســازان، 

قطعه سازان و البته دولت به نتیجه خواهد رسید.
رضا فاطمی امین روز گذشته درمجلس در پاسخ 
بــه ســؤال ملی نماینــدگان مجلــس پیرامــون برنامه 
پاییــن  و  وزارت صمــت دربــاره کیفیــت نامطلــوب 
خودروهــای داخلــی، گفت: محــور ســؤالی که مطرح 
شــده، کیفیت نامطلوب خودروهاســت و این مســأله 
قابــل انــکار نیســت و عمده خریــداران خــودرو از این 

مسأله شکایت دارند.
فاطمی امین تأکید کرد: حدود 70 درصد از کیفیت 
خــودرو مربوط بــه کیفیت قطعــه و 30 درصــد از آن 
مربوط به مونتاژ توسط خودروساز است. کیفیت پایین 
خودرو به روابط قطعه ساز و خودروساز مربوط است. 
زمانی که پول قطعه ســاز با تأخیر به او داده می شــود، 
قطعه ساز نیز کیفیت را پایین می آورد و آن را در زمان 
مقــرر تحویل نمی دهــد. همین مســائل باعــث بروز 
مشکلاتی می شــود. وزیر صنعت با بیان اینکه چنین 
وضعیتی باعث نارضایتی مردم و ایجاد چالش برای 
وزارت صمت شده است، تأکید کرد: بنده اصل سؤال 
را تأییــد می کنم و قبول دارم که کیفیت پایین اســت. 
ما برای رفع مشــکلات حوزه خودرو، دو برنامه داریم 
کــه یکــی از آنهــا برنامــه کوتاه مدت و دیگــری اصلاح 
اساسی است. ما در قدم ابتدایی به صورت کوتاه مدت 
مشکلات را حل می کنیم تا وضعیت بهبود پیدا کند و 
در طولانی مدت به صورت ریشه ای این مشکل را حل 

خواهیم کرد.

فاطمــی امیــن افــزود: زمانــی کــه خودروســاز در 
جریــان نقدینگی دچار مشــکل باشــد و قطعــه ای که 
وارد می شود کیفیت مطلوب نداشته باشد، متأسفانه 
قطعــه غیرمطلــوب را تا حــدی می پذیــرد و از آن در 

ساخت خودرو استفاده می کند.
وی خاطرنشان کرد: در برنامه کوتاه مدت، به دنبال 
این هســتیم تا مشکلاتی که وجود دارد به سرعت رفع 
کنیــم که تا حدی وضعیت کیفیت بهبود پیدا کند. در 
این بخش، کارهایی را باید قطعه سازان، خودروسازان 
و کسب و کارهای فعال در این بخش برعهده بگیرند 
و کارهایی را ما هم به عنوان دولت باید انجام بدهیم. 

بخشی که برعهده دولت است شامل 3 محور است.
پشــتوانه  الکترونیــک  تجــارت  جامــع  ســامانه   

اطلاعاتی خودروسازی
وزیــر صنعــت گفــت: شــفافیت نخســتین بخش 
است؛ جریان کالا از واردات قطعه گرفته تا مواد اولیه، 
ساخت قطعه، تحویل به خودروساز و خدمات پس از 
فروش باید شفاف شــود؛ که این کار با توسعه سامانه 
جامــع تجارت الکترونیکی الان در حال انجام اســت. 
ما اگر بتوانیم زیرســاخت اطلاعاتی مناسب در قالب 
ســامانه جامــع تجــارت که مصوبــه مجلس شــورای 
اسلامی اســت ایجاد کنیم، پشتوانه مناسبی به لحاظ 
اطلاعاتی و مدیریتی در اختیار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و شــرکت  های خودرو ســازی و قطعه ســازی 
قــرار می گیرد. این اولین قدمی اســت کــه دولت باید 

بردارد.
ë ارتقای کیفیت در گرو تأمین مالی زنجیره ای

وی تأکیــد کرد: دومین کار تأمیــن مالی زنجیره ای 

اســت. اینکــه مشــکلات کیفیــت وجــود دارد عمدتــاً 
به دلیل مســائل مالی و قراردادی است نه بحث های 
فناورانــه. البتــه دســتگاه های برخــی از قطعه ســازان 
فرســوده شــده و تــا حــدی مشــکل در تولیــد قطعــه 
باکیفیت دارند، اما مسأله اصلی روابط بین خودروساز 
و قطعه ســاز اســت. اینکه بتواننــد توافق هــای خود را 
به موقــع انجام بدهند تا نیاز نباشــد خودروســاز برای 
جبران مشــکلات خود، نقصــی را وارد محصول خود 
کند. فاطمی امین تأکید کــرد: تأمین مالی زنجیره ای 
از دو مــاه قبــل آغــاز شــده اســت. چنــد هفتــه قبــل 
تفاهمنامه ای بین وزارت صنعت و هفت بانک بزرگ 
کشــور منعقد شد. به همین واسطه هماهنگی خوبی 
بیــن بانک مرکــزی، وزارت صنعــت و وزارت اقتصاد 
ایجــاد شــده کــه اولیــن پایلــوت آن در شــرکت ســایپا 
و ســپس ایران خــودرو ایجــاد شــده اســت. امیدواریم 
معوقــات  زنجیــره ای  مالــی  تأمیــن  پیاده ســازی  بــا 
قطعه ســازان را به شــدت کاهش دهیم تا کمک کنیم 
پرداخت هــا به موقع انجام شــوند تا مشــکلاتی که در 

حوزه کیفیت داریم، حل شود.
 پنج  وظیفه مهم خودروسازان

وی افــزود: در کنــار کارهایــی که بایــد دولت انجام 
دهد، قطعه ســازها، خودروسازها و عوامل زنجیره نیز 
پنج کار باید انجام دهند و ما به عنوان حاکمیت آنها را 
برای انجام این امور، تشــویق و الزام می کنیم. اصلاح 
قراردادهــای بیــن شــرکت ها، پرداخت هــا و تحویــل 
قطعات، یکپارچه سازی سامانه های مدیریت کیفیت 
در زنجیــره خــودرو، خدمــات پــس از فــروش اســت. 
فاطمی افزود: اگر در کوتاه مدت دولت به ســه وظیفه 

خود و خودروسازان و قطعه سازان به پنج خواسته ای 
که از آنها داریم عمل کنند، کیفیت خودروهای تحویل 

شده به صورت قابل ملاحظه ای بالا خواهد رفت.
 دیگر وظایف دولت

وزیــر صمت تأکیــد کرد: اگــر بخواهیــم به صورت 
اساسی مشکل کیفیت خودرو را حل کنیم، دو کار باید 
صورت بگیرد که آن نیز در حوزه وظایف دولت است. 
اولیــن کار ایجــاد رقابت اســت باید بین خودروســاز و 
قطعه ســاز و خودروسازان با یکدیگر رقابت وارد شود. 
بخشــی از این رقابت  به واردات خودرو مربوط اســت 
کــه مجلس نیز به آن نظر مثبتــی دارد و ما نیز موافق 
وارداتی هستیم که تا حدی بتواند وضعیت اقتصادی 
کشــور را بــه حرکــت درآورد. وظیفه دیگــر حاکمیت، 
اصلاح ساختار صنعت که در این قالب، وضعیتی که 

الان وجود دارد به طول اساسی متحول خواهد شد.
وی افــزود: الان یــک خودروســاز بــا ۸00 تــا ۹00 
قطعه ســاز مواجه اســت که اگر در کار هر کدام از اینها 
نقصــی وجــود داشــته باشــد، ایــن نقــص در خــودرو 
مشــاهده می شــود. یکــی از تأکیــدات مــا و نکاتــی که 
در برنامه هــای خودروســازی طراحــی کردیــم، ایجاد 
ســاختار رده بندی اســت که دو خودرو از شــرکت های 
ســایپا و ایران خــودرو در ایــن برنامــه رده بنــدی کــه از 
بهمــن آغاز می شــود، قــرار دارد و تیرماه ســال آینده 

چهار خودرو دیگر به آن اضافه خواهد شد.
فاطمی امین تأکید کرد: یکشنبه جاری جلسه ای با 
کمیســیون صنایع و معادن داشتیم و برنامه  صنعت 
خودرو که با دقت بسیار بالا تدوین شده را در کمیسیون 
مطرح کردیم. امیدواریم ما به سندی برسیم که مورد 

اجماع دولت و مجلس باشــد. صنعت خودروسازی 
دچار مشکلاتی است اما ظرفیتی برای برطرف کردن 

این مشکلات وجود دارد.
 سه آفت اصلی خودروسازی

وی افــزود: دو هفته قبل، در کمیســیون اقتصادی 
دولت پیشنهاد دادم تا طرحی آماده شود که بواسطه 
آن بنــگاه داری از دســتگاه دولتی گرفته شــود، چرا که 
این مســأله آفت زا اســت. ما برای ایــن کار پروژه هایی 
را طراحــی کردیم. یکی از آنها اصلاح ســاختار مالی و 
ســهامداری شــرکت های خودروساز اســت. ما در این 
بخش ســه آفت داریم که هر ســه آفــت را مورد توجه 
قــرار داده ایم.فاطمی امیــن گفت: یکــی از آنها اموال 
مــازاد اســت. دارایی هایــی کــه دارنــد و بــه فعالیت و 
عملکرد اصلی شــرکت مربوط نیســت. مســأله دیگر 
شــرکت های غیرمولد و غیرمرتبطی دارند که مرتبط 
با فعالیت اصلی خودروســاز نیســت و مشــکل ایجاد 
می کند. ســومین مشکل خود سهام داری شرکت های 
خودروســازی اســت. اکنــون ۴0 درصــد ســهام ســایپا 
و 2۵  زیرمجموعــه ســایپا  بــه شــرکت های  متعلــق 
درصــد از ســهام ایران خودرو متعلق به شــرکت های 

زیرمجموعه ایران خودرو است.
وی تأکید کرد: خود ســهامداری، دو مشــکل ایجاد 
کرده اســت. مشــکل ابتدایی این است که منابع مالی 
شــرکت ها که باید صــرف تولید می شــد از بین رفته و 
بــا تصمیم بدی که گرفته شــده خودروســازها ســهام 
خود را خریده اند. مشــکل بعدی این است که ما یک 
ساختار ناسالم مدیریتی داریم که زیرمجموعه، هیأت 

مدیره را در بالادستی تعیین می کند.

  چهارشنبه 6 بهمن 1400 
 سال بیست و هشتم

 شماره 7834

تصمیمات یک شبه دولت قبل، صادرات را از پا انداخت
رئیس خانه صنعت و معدن ایران لیســت درخواست های فعالان اقتصادی از دولت سیزدهم را تشریح و بررسی کرد

بخش زیادی از ماشین آلات واحدهای صنعتی فرسوده و کهنه شده است

ش
ــر

بــ

ë  وزارت صمــت نمی تواند بــه تنهایی به دنبــال حل مشــکلات واحدهای صنعتی
باشد و سایر سازمان ها و وزارتخانه ها در برابر تولید سد ایجاد کنند

ë  مدیران صنعت کشــور خیلی خــوب آبدیده شــدند و آماده فعالیت هســتند، از
این رو اگر تثبیت اقتصادی اتفاق بیفتد، می توان شاهد توسعه صنعتی بود

ـر
ـــ

هـ
: م

س
عک

مرجان اسلامی فر
 خبرنگار

 13 هزار واحد صنعتی تعطیل و از دست دادن حداقل 200 هزار شغل، اعداد کمی نیست که بتوان براحتی از آن 
گذشت و به فکر ایجاد واحدهای صنعتی جدید بود. خیلی از صنایع تعطیل شده می توانند به چرخه تولید کشور 
بازگردند. آنها با گوشه چشمی از سوی سیاستگذاران امکان احیای فعالیت های خود را دارند. روز گذشته معاون 
اول رئیس جمهورتأکید کرد که نهضت احیای واحدهای اقتصادی به دنبال فعال سازی بنگاه های تولیدی تعطیل 
و نیمه تعطیلی است که مالک آن مردم هستند و نباید اجازه دهیم که مخاطب و هدف این نهضت بزرگ تنها 
بخش و قشــرخاصی از کشور شــود. بخش خصوصی واقعی نیز چنین نظری را دارد و از چنین نگاهی استقبال 
می کند. صنعت که طی سال های اخیر بواســطه تصمیم های متعدد، تحریم و شیوع ویروس کرونا آسیب دید 
به حمایت های دولت ســیزدهم چشم دوخته است و تنها خواسته آنها تکرار نشدن اشتباهات مدیران گذشته 
اســت. در این باره با عبدالوهاب ســهل آبادی؛ رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران گفت و گویی انجام 

دادیم که در ادامه می خوانید.

دولت برای بالابردن کیفیت خودرو داخلی برنامه دارد
حدود ۷0 درصد از کیفیت خودرو مربوط به کیفیت قطعه و 30 درصد از آن مربوط به مونتاژ توسط خودروساز است

 وزیر صمت برنامه های دولت در حوزه خودروسازی را تشریح کرد

روز گذشته در مجلس شورای اسلامی مطرح شد

 چراغ شفافیت 
بر تاریکخانه اتاق بازرگانی

رئیس مجلس : مجلس به هیچ وجه انفعالی 
عمل نمی کند

مجلــــس شورای اســـــلامی روز یکشنــــــتبه )3 بهمن ماه( 
در نشســت علنی خود به موضوع تحقیق و تفحص از اتاق 
بازرگانــی در کمیســیون اقتصادی مجلس اشــاره داشــت و 

چند نماینده نیز به اتاق بازرگانی تذکر شفاهی دادند.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی در این خصــوص و در 
پاسخ به تذکر یکی از نمایندگان بیان کرد: تحقیق و تفحص 
از اتــاق بازرگانــی از زمان هــای خیلــی قبــل در کمیســیون 
اقتصــادی در حــال بررســی و در نوبــت طــرح در صحــن 
علنی مجلس اســت و مجلس به هیچ وجه انفعالی عمل 
نمی کند. بــه گزارش خانــه ملت،  علیرضا ســلیمی،  عضو 
هیأت  رئیســه مجلس در تذکری شفاهی اظهار کرد: مدتی 
اســت کــه جمعــی از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
خواســتار تحقیــق و تفحــص از اتــاق بازرگانــی هســتند که 
متأسفانه هنوز این موضوع در دستور کار قرار نگرفته و یکی 
از مســئولان اتاق بازرگانی هم مطالبــی را اخیراً به مجلس 
نســبت داده تــا بلکه نماینــدگان را از این تفحص منصرف 

کند.
وی افزد: مجلس اســت که اتاق بازرگانی را با بودجه ای 
که تصویب کرده، شارژ می کند و درآمد آنان هزاران میلیارد 
تومــان و بســیار بیشــتر از بودجــه ای اســت کــه در مجلــس 
تصویب می شــود. پــول نجومــی زیــادی در اتــاق بازرگانی 
ایران وجود دارد و متأسفانه دیوان محاسبات و دستگاه های 

نظارتی بر درآمدهای اتاق بازرگانی نظارت نمی کنند.
عضو هیأت  رئیســه مجلس شــورای اسلامی تأکید کرد: 
تقاضای بنده از هیأت رئیســه مجلس شــورای اســلامی آن 
است که در اسرع وقت و خارج از نوبت، تحقیق و تفحص از 

اتاق بازرگانی ایران را در دستور کار مجلس قرار دهند.
محمدباقر قالیباف که ریاســت جلسه علنی را به عهده 
داشــت، در پاســخ بــه ایــن تذکــر گفــت: آن مســئول اتــاق 
بازرگانــی که می گویید مطالبی علیــه مجلس گفته، عنوان 
کــرده که ایــن مطالب را نگفته و بنده هــم وارد آن مباحث 

نمی شوم و پاسخ های لازم در این زمینه داده شده است.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی متذکر شــد: تحقیق و 
تفحــص از اتــاق بازرگانی ایــران از قبــل در مجلس مطرح 
بوده، اما اگر بخواهیم این موضوع را به اظهارات اخیر یکی 
از مسئولان اتاق بازرگانی درباره مجلس ربط دهیم، ممکن 
است این گونه برداشت شود که چون وی مطالب را مطرح 
کــرده، مجلس به دنبال تحقیــق و تفحص از اتاق بازرگانی 
است اما به هیچ وجه این گونه نیست و مجلس از قبل این 

موضوع را در دستور کار داشته است.
وی گفــت: مجلــس در ایــن موضوعــات انفعالی عمل 
نمی کنــد و طبق روال قانون پیگیری می شــود و کمیســیون 
اقتصادی مجلس، تحقیق و تفحص از اتاق بازرگانی ایران 
را مورد بررســی قرار داده و به محض آنکه گزارش آن تهیه 

شود، در دستور کار قرار می گیرد.
ë اتاق بازرگانی باید پاسخگو باشد 

در همین حال، نماینده مردم قائنات در مجلس گفت: 
اتــاق بازرگانــی و حیاط خلوت هــای اقتصــادی دولت های 

یازدهم و دوازدهم مصونیت ندارند و باید پاسخگو باشند.
ســلمان اسحاقی در تذکر شــفاهی خود اذعان کرد: چه 
شــده اســت که امروز لــرزه بر پیکــره اقتصــادی دولت های 
یازدهم و دوازدهم افتاده اســت؟ چند ماه گذشته موضوع 
تحقیــق و تفحــص از اتاق بازرگانــی مطرح شــد، در قانون 
هزینه هــای اتاق هــای بازرگانی ایــران مصوب ســال 1372 
تغییراتی انجام شــد و آقایــان اتاق آمدند تــا با نمایندگان 

مذاکره کنند.
ایــن نماینــده مــردم در مجلــس یازدهــم بــا اشــاره به 
موضــوع تحقیق و تفحص از اتــاق بازرگانی در ادامه افزود: 
نایب رئیس مجلس گفتند که روز دوشــنبه از اتاق بازرگانی 
بــرای چاره اندیشــی و عذرخواهــی آمــده بودنــد، آقایــان؛ 
عذرخواهی شــما مگر می تواند جــان آن مردی که به دلیل 
وضعیت اقتصادی خودکشــی کرده یا کلیــه اش را فروخته 

است، برگرداند؟
ë باید از تحقیق و تفحص مجلس دفاع شود

رحمت اله نوروزی نیز با اشاره به هجمه اتاق بازرگانی به 
مجلس ادامه داد: اتاق بازرگانی به دلیل تحقیق و تفحص 
بــه مجلس هجمه کرده و آقای نیکزاد از این موضوع دفاع 
کــرده اســت. باید از تحقیــق و تفحص مجلس دفاع شــود 
چــرا که همــکاران وقت می گذارند و در کمیســیون ها به آن 
می پردازند و از تحقیــق و تفحص ها حمایت می کنند. این 

تحقیق و تفحص در مجلس باید اثرگذار باشد.
نــوروزی تأکید کرد: هیأت رئیســه و کمیســیون ها باید از 
تحقیق و تفحص ها، حمایت کنند چرا که اگر این حمایت ها 
نباشــد این تحقیق و تفحص ها هیچ اثری ندارند. مجلس 
دو بــال دارد؛ یــک بال نظارت و یک بــال قانونگذاری و این 

موضوع نباید لوث شود.
محمدباقــر قالیباف در پاســخ به این تذکــر گفت: البته 
اخطار شــما وارد نیست و طبق اصلی که شما اشاره کردید 
ایــن اختیــار بــه مجلــس داده شــده و موضــوع تحقیــق و 
تفحص ها در کمیســیون ها بررســی و به صورت گزارش در 

صحن قرائت می شود و مجلس تصمیم می گیرد.
وی تأکید کرد: ولی نکته ای که شــما اشــاره کردید بسیار 
مهم اســت، مــا گزارشــی را دربــاره تحقیــق و تفحص های 
صورت گرفته در دوره های قبل باز بررســی کردیم و نشــان 
داد که این طرح ها اثری را که باید داشته باشد، ندارد و این 
موضــوع از جهــت کارکردی بحث درســتی اســت و به نظر 
می رســد همکاران باید در کمیسیون ها در بررسی تحقیق و 
تفحص ها برای ارجاع دادن به صحن دقت بیشتری داشته 

باشند.
گفتنی اســت،  بیش از ۴0 نفر این تقاضای طرح تحقیق 
و تفحــص از اتــاق بازرگانــی را کــه در کمیســیون اقتصادی 

مجلس مطرح است، امضا کرده اند.
محمدحســن آصفری نماینده مردم اراک نیز اخیراً در 
تذکری در واکنش نســبت به اظهارات رئیس اتاق بازرگانی 
ایــران دربــاره مجلــس یازدهــم، بیــان کــرد: اگــر تحقیق و 
تفحــص انجام می شــد و موضــوع اتاق بازرگانــی، درآمد و 
هزینه هــای آن مــورد بررســی قــرار می گرفت، شــاید امروز 

شاهد چنین گفتمانی از سوی اتاق بازرگانی نبودیم.
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